
A U R K I B I D E A

E SAILA:
Interpelazioak, mozioak eta adierazpen politikoak:
—Adierazpen instituzionala, zeinaren bidez Nafarroako Parlamentuak Odol-emailearen Mundu Egunarekin
bat egiten baitu. Ele du nen Ba     tza rrak one     tsia (2. or.).

—Adierazpen instituzionala, aren bidez Nafarroako Parlamentuak eskertu eta aitor tzen baitu Nafarroako
Guru tze Gorriaren, Nafarroako DYAren eta COVID-19aren aurkako  txertaketa-prozesuan boluntario gisa
aritu diren eta ari diren per tsona guztien lan bikaina. Ele du nen Ba     tza rrak one     tsia (2. or.).

—Adierazpen instituzionala, zeinaren bidez Nafarroako Parlamentuak bat egiten baitu #ExigimosLaIgual-
dadTrans kanpainarekin. Ele du nen Ba     tza rrak one     tsia (3. or.).

F SAILA:
Galderak:
—Galdera, Haur Eskolen Zerbi tzu berriari buruzkoa. Pedro José González Felipe jaunak egin du (4. or.).
—Galdera, maskaren erabilerari buruzkoa. Patricia Fanlo Mateo andreak egin du (4. or.).
—Galdera, desgaitasuna duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera bitarteko seme-alabak dauzkaten
familiei ikaste txeetan ematen zaien arretari buruzkoa. Marta Álvarez Alonso andreak egin du (5. or.).

—Galdera, desgaitasuna duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera bitarteko seme-alabak dauzkaten
familiei ematen zaien arretari buruzkoa. Marta Álvarez Alonso andreak egin du (5. or.).

—Galdera, Tuterako zubia zaharberri tzeari buruzkoa. Yolanda Ibáñez Pérez andreak egin du (6. or.).
—Galdera, Lurralde Kohesiorako kon tseilariak iragarritako 17,6 milioi euro inguruko 13 obrei buruzkoa. 
Javier García Jiménez jaunak egin du (6. or.).

—Galdera, Dualiak ematen duen telefono bidezko interpretazio zerbi tzuari buruzkoa. Jorge Esparza Garrido
jaunak egin du (7. or.).

—Galdera, errenta bermatuaren jaso tzaileei Estatuak ordaindutako diru-kopuruari buruzkoa. Marta Álvarez
Alonso andreak egin du (7. or.).

—Galdera, Cidacos eta Aragoi ibaietako alubioietako lurpeko uren ku tsadurari buruzkoa. Adolfo Araiz Fla-
marique jaunak egin du (8. or.).

—Galdera, Caparrosoko Valle de Odieta SCL abeltegiari buruzkoa. Adolfo Araiz Flamarique jaunak egin du
(10. or.).
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E saila:
INTERPELAZIOAK, MOZIOAK ETA ADIERAZPEN POLITIKOAK

Adierazpen instituzionala, zeinaren bidez Nafarroako Parlamentuak Odol-
emailearen Mundu Egunarekin bat egiten baitu.

ELE DU NEN BA     TZA RRAK ONE     TSIA

Nafa rro a ko Par la men tu ko Ele du nen Ba     tza rrak,
2021eko ekainaren 7an egin da ko bil ku ran, hona-
ko adi e raz pe n hau one     tsi zuen:

“Nafarroako Parlamentuak bat egiten du Odol-
emailearen Mundu Egunarekin eta bere egiten du
egun horretako leloa: “Eman odola munduak tau-
paka jarrai dezan”.

ADONA-Nafarroako Odol-emaileen Elkartea-
ren eta bere boluntario guztien lana eskertu eta
aitor tzeko, Nafarroako Parlamentuaren egoi tzaren

fa txada gorriz argiztatuko da heldu den ekainaren
14an.

Nafarroako Parlamentuak, bere eskumenen
esparruan, konpromisoa har tzen du ADONAk
abian jarritako sen tsibilizazio ekimenak babestu
eta susta tzeko, emate altruistek osasun sistema-
ren jasangarritasuna berma tzen jarraitu ahal iza-
teko”. (10-21/DEC-00032).

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

Adierazpen instituzionala, zeinaren bidez Nafarroako Parlamentuak
eskertu eta aitor tzen baitu Nafarroako Guru tze Gorriaren, Nafarroako
DYAren eta COVID-19aren aurkako  txertaketa-prozesuan boluntario
gisa aritu diren eta ari diren per tsona guztien lan bikaina.

ELE DU NEN BA     TZA RRAK ONE     TSIA

Nafa rro a ko Par la men tu ko Ele du nen Ba     tza rrak,
2021eko ekainaren 7an egin da ko bil ku ran, hona-
ko adi e raz pe n hau one     tsi zuen:

“Nafarroako Parlamentuak eskertu eta aitor -
tzen du Nafarroako Guru tze Gorriaren, Nafarroa-
ko DYAren eta COVID-19aren aurkako  txertaketa-

prozesuan boluntario gisa aritu diren eta ari diren
per tsona guztien lan bikaina”. (10-21/DEC-
00034).

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias
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Adierazpen instituzionala, zeinaren bidez Nafarroako Parlamentuak bat
egiten baitu #ExigimosLaIgualdadTrans kanpainarekin.

ELE DU NEN BA     TZA RRAK ONE     TSIA

Nafa rro a ko Par la men tu ko Ele du nen Ba     tza rrak,
2021eko ekainaren 9an egin da ko bil ku ran, hona-
ko adi e raz pe n hau one     tsi zuen:

“1. Nafarroako Parlamentuak bat egiten du
Estatu mailan trans pertsonen eskubideak babes-
tuko dituen lege bat onestearekin. 

2. Heldu den ekainaren 14an, Nafarroako Par-
lamentuak ekitaldi bat eginen du #ExigimosLaI-

gualdadTrans kanpainarekin bat egiten duten
Nafarroako taldeekin batera.

3. Nafarroako Parlamentuak trans bandera
duen olana paratuko du bere fatxadan”. (10-
21/DEC-00035).

Iruñean, 2021eko ekainaren 9an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias
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F saila:
GAL DE RAK

Galdera, Haur Eskolen Zerbi tzu berriari buruzkoa.

PEDRO JOSÉ GONZÁLEZ FELIPE JAUNAK EGIN DU

Galdera, maskaren erabilerari buruzkoa.

PATRICIA FANLO MATEO ANDREAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Pedro José González
Felipe jaunak aurkeztutako galdera, Haur Eskolen
Zerbi tzu berriari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Hezkun tza Ba tzordean izapide     tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Navarra Suma (NA+) talde parlamentarioari
atxikitako foru parlamentari Pedro González Feli-
pe jaunak honako galdera hau egiten dio Hezkun -
tzako kon tseilariari, ba tzordean ahoz eran tzun
diezaion:

Hezkun tza Departamentuan sortu berri den
Haur Eskolen Zerbi tzuak zer eginkizun berri hartu-
ko ditu 0-3 eta Landa Eskolen Atalaren aldean?

Iruñean, 2021eko maia tzaren 28an

Foru parlamentaria: Pedro González Felipe

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Patricia Fanlo Mateo
andreak aurkeztutako galdera, maskaren erabile-
rari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Osoko Bilkuran izapide     tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Alderdi Sozialista talde parlamen-
tarioari atxikitako Patricia Fanlo Mateo andreak,
Legebil tzarreko Erregelamenduan ezarritakoaren
babesean, honako galdera hau aurkezten du,
Osasuneko kon tseilariak Osoko Bilkuran ahoz
eran tzun diezaion:

COVID-19aren kontrolari eta  txertaketaren
erritmoari buruzko datuak onak direnez talde-
immunitatea lor tzeari begira:

Nafarroako Foru Komunitatean nola, non eta
noiz has gintezke maskararik gabe ibil tzen?

Iruñean, 2021eko ekainaren 2an

Foru parlamentaria: Patricia Fanlo Mateo
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Galdera, desgaitasuna duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera
bitarteko seme-alabak dauzkaten familiei ikaste txeetan ematen zaien
arretari buruzkoa.

MARTA ÁLVAREZ ALONSO ANDREAK EGIN DU

Galdera, desgaitasuna duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera
bitarteko seme-alabak dauzkaten familiei ematen zaien arretari buruz-
koa.

MARTA ÁLVAREZ ALONSO ANDREAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Marta Álvarez Alonso
andreak aurkeztutako galdera, desgaitasuna
duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera
bitarteko seme-alabak dauzkaten familiei ikaste -
txeetan ematen zaien arretari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Hezkun tza Ba tzordean izapide     tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma talde parlamentarioari atxikita dagoen
Marta Álvarez Alonso andreak honako galdera
hau aurkezten du, Hezkun tzako kon tseilariak
Hezkun tza Ba tzordean ahoz eran tzun dezan:

Zure ustez, ikaste txeetan arreta goiztiar inte-
grala eta kalitatezkoa jaso tzen ari dira desgaitasu-
na duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera
bitarteko seme-alabak dauzkaten familiak?

Iruñean, 2021eko ekainaren 2an

Foru parlamentaria: Marta Álvarez Alonso

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Marta Álvarez Alonso
andreak aurkeztutako galdera, desgaitasuna
duten edo izateko arriskua duten 3tik 6 urtera
bitarteko seme-alabak dauzkaten familiei ematen
zaien arretari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Eskubide Sozialetako Ba tzordean izapide     -
tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma talde parlamentarioari atxikita dagoen
Marta Álvarez Alonso andreak honako galdera
hau aurkezten du, Eskubide Sozialetako kon -
tseilariak Eskubide Sozialetako Ba tzordean ahoz
eran tzun dezan:

Zure ustez, arreta goiztiar integrala eta kalita-
tezkoa jaso tzen ari dira desgaitasuna duten edo
izateko arriskua duten 3tik 6 urtera bitarteko
seme-alabak dauzkaten familiak?

Iruñean, 2021eko ekainaren 2an

Foru parlamentaria: Marta Álvarez Alonso
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Galdera, Tuterako zubia zaharberri tzeari buruzkoa.

YOLANDA IBÁÑEZ PÉREZ ANDREAK EGIN DU

Galdera, Lurralde Kohesiorako kon tseilariak iragarritako 17,6 milioi euro
inguruko 13 obrei buruzkoa.

JAVIER GARCÍA JIMÉNEZ JAUNAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Yolanda Ibáñez
Pérez andreak aurkeztutako galdera, Tuterako
zubia zaharberri tzeari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Lurralde Kohesiorako Ba tzordean izapide     -
tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma talde parlamentarioari atxikia dagoen
Yolanda lbáñez Pérezek, Legebil tzarreko Errege-
lamenduan ezarritakoaren babesean, honako gal-
dera hau aurkezten du, Nafarroako Gobernuko
Lurralde Kohesiorako kon tseilari Bernardo Ciriza
Pérez jaunak ba tzordean ahoz eran tzun dezan:

Zein tzuk dira Lurralde Kohesiorako Departa-
mentuak egin dituen azken aurrerabideak Tutera-
ko zubiaren egitura eta estetika zaharberri tzeko?

Iruñean, 2021eko ekainaren 3an

Foru parlamentaria: Yolanda Ibáñez Pérez

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
tzarrari en     tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide     tzeko onar     tzea Javier García Jimé-
nez jaunak aurkeztutako galdera, Lurralde Kohe-
siorako kon tseilariak iragarritako 17,6 milioi euro
inguruko 13 obrei buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin     tzea.

3. Lurralde Kohesiorako Ba tzordean izapide     -
tzea.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma talde parlamentarioari atxikia dagoen Javier
García Jiménezek, Legebil tzarreko Erregelamen-
duan ezarritakoaren babesean, honako galdera
hau aurkezten du, Nafarroako Gobernuko Lurral-
de Kohesiorako kon tseilari Bernardo Ciriza Pérez
jaunak ba tzordean ahoz eran tzun dezan:

Zertan dira Lurralde Kohesiorako kon tseilariak
iragarritako 13 obrak (Mugarteko sarbide berria,
Ekialdeko eta Mendebaldeko saihesbidea,
Orkoien eta Arazuri bitarteko bikoizketa, Itaroako
pasabidea, eta abar), zeinetarako 17,6 milioi euro-
ko inber tsioa aurreikusten bai tzen?

Iruñean, 2021eko ekainaren 2an

Foru parlamentaria: Javier García Jiménez
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Galdera, Dualiak ematen duen telefono bidezko interpretazio zerbi tzuari
buruzkoa.

JORGE ESPARZA GARRIDO JAUNAK EGIN DU

Galdera, errenta bermatuaren jaso tzaileei Estatuak ordaindutako diru-
kopuruari buruzkoa.

MARTA ÁLVAREZ ALONSO ANDREAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
 tzarrari en      tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide      tzeko onar      tzea Jorge Esparza Garri-
do jaunak aurkezturiko galdera, Dualiak ematen
duen telefono bidezko interpretazio zerbi tzuari
buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin      tzea.

3. Nafarroako Gobernuari igor      tzea, Legebil     -
 tzarreko Erregelamenduko 194. artikuluak agindu-
takoari jarraikiz, ida      tzizko eran      tzuna bidal dezan.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma (NA+) talde parlamentarioari atxikia dagoen

Jorge Esparza Garrido jaunak, Legebil tzarreko
Erregelamenduan ezarritakoaren babesean,
honako galdera hauek aurkezten ditu, Migrazio
Politiketako eta Justiziako kon tseilariak ida tziz
eran tzun di tzan:

1. Dualiak ematen duen telefono bidezko inter-
pretazio zerbi tzuak zenbat minutu eta zer hizkun -
tzatan erabili zituen minutu horiek 2020ko ekital-
dian? Eta 2021ean, galdera honi eran tzuten zaion
egunera arte?

2. Departamentuak nola kontrolatu du kontra-
tatu diren 7.400 i tzulpen-minutuen kon tsumoa?

3.- Zer balorazio egiten da zerbi tzu horren
inguruan? Ekitaldi honetarako edo 2022korako
berri tzeko asmorik ba al da?

Iruñean, 2021eko ekainaren 1ean

Foru parlamentaria: Jorge Esparza Garrido

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
 tzarrari en      tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide      tzeko onar      tzea Marta Álvarez Alonso
andreak aurkezturiko galdera, errenta bermatua-
ren jaso tzaileei Estatuak ordaindutako diru-kopu-
ruari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin      tzea.

3. Nafarroako Gobernuari igor      tzea, Legebil     -
 tzarreko Erregelamenduko 194. artikuluak agindu-
takoari jarraikiz, ida      tzizko eran      tzuna bidal dezan.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

Nafarroako Gorteetako kide den eta Navarra
Suma talde parlamentarioari atxikita dagoen
Marta Álvarez Alonso andreak, Legebil tzarreko
Erregelamenduko 188. artikuluan eta hurrengoe-
tan ezarritakoaren babesean, galdera hau aurkez-
ten du, ida tziz eran tzun dakion:

Nafarroako Gobernuak zenbat diru ordain -
tzeari u tzi dio bizi tzeko gu txieneko diru-sarrera
abian jarri zenez geroztik, errenta bermatuaren
jaso tzaileei legokiekeen diru-kopuruaren parte bat
Estatuak ordain tzearen ondorioz? Informazioa
hilez hil zehaztuta jaso nahi dugu.

Iruñean, 2021eko ekainaren 3an

Foru parlamentaria: Marta Álvarez Alonso
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Galdera, Cidacos eta Aragoi ibaietako alubioietako lurpeko uren ku -
tsadurari buruzkoa.

ADOLFO ARAIZ FLAMARIQUE JAUNAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
 tzarrari en      tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide      tzeko onar      tzea Adolfo Araiz Flamari-
que jaunak aurkezturiko galdera, Cidacos eta Ara-
goi ibaietako alubioietako lurpeko uren ku tsadurari
buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin      tzea.

3. Nafarroako Gobernuari igor      tzea, Legebil     -
 tzarreko Erregelamenduko 194. artikuluak agindu-
takoari jarraikiz, ida      tzizko eran      tzuna bidal dezan.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

EH Bildu Nafarroa talde parlamentarioko Adol-
fo Araiz Flamarique jaunak honako galdera hauek
aurkezten dizkio Legebil tzarreko Mahaiari, izapi-
detu di tzan eta Landa Garapeneko eta Ingurume-
neko Departamentuak ida tziz eran tzun diezaz-
kion:

Orain dela gu txi isurketa kontrolatugabeak ger-
tatu ziren Mar tzillan, herriko bizilagun ugariren
kezka eta mobilizazioa eragin zutenak. Marcilla
Viva kolektiboaren  txosten bat ere argitaratu da:
“Análisis de la evolución del promedio anual de
nitratos en las masas de agua subterráneas de
los aluviales Aragón-Ebro y Cidacos (Navarra).
Identificación de las tendencias ascendentes y
posibles causas” (Nitratoen urteko batezbestekoa-
ren bilakaeraren analisia Aragoi-Ebro eta Cidacos
ibaietako alubioietako lurpeko ur-masetan.
Goranzko joeren identifikazioa eta balizko zergati-
koak).

Isurketa horien gaineko informazioei eta dau-
den datu publikoei esker (esaterako, lurpeko uren
sareari buruzko 2020ko oroitidazkia), eremu
horretako lurpeko uretan nitratoaren presen tziaren
maila (mg/l) zein den jakin daiteke. Informazio
publiko hori eta egiten ari diren azterlanak ikusita,
galdera bat sor tzen da: Nafarroako eremu horre-
tan zer dela-eta handi tzen ari da nitratoen kon -
tzentrazioa?

Mar tzillak oraindik ere edateko erabil tzen du
lurpeko ura. Gainera, bere ekonomiaren parte
handi bat nekazari tzan, abel tzain tzan eta elika-
gaien industrian oinarri tzen da, eta jarduera horie-
tan ura fun tsezkoa da jarduera horiek iraun deza-
ten.

Ur hori guztia Mar tzillako zorupean dagoen
akuiferotik heldu denez, isurketa horiek ikusita eta
eremu horretako nitrato-mailaren datuak aztertuta,
alarma guztiak piztu ziren.

Mar tzillako nahiz inguruko beste herri ba -
tzuetako lurpeko uren nitrato-maila nabarmen eta
etengabe igo da azken urteotan. Halere, guk daki-
gula, ez da ezer egin joera hori iraul tzeko. Are
gehiago, nitratoen meta tzearen igoera horretan
eragin zuzena izan dezaketen zenbait praktika eta
jarduera baimen tzen ari dira.

Nabarmendu beharra dago, halaber, nitratoez
ura ku tsatua izan dezakeen eremu gisa kataloga-
tuta dagoela eremu hori, ingurumena bereziki
babesteko zenbait alderdi eduki tzeaz gain; beste-
ak beste, Pitillasko Ain tzira, Aragoi eta Arga
ibaien beheko tarteak edo Escuderako pu tzua.
Hortaz, etengabe eta zorro tz egin behar dira nitra-
toen meta tzearen nahiz nitratoak areago tzean
eragin dezaketen jardueren kontrola eta zain tza.

Hori guztia ikusita, honako galdera hauek aur-
kezten dira, ida tziz eran tzun dakien:

1.- Departamentuaren ustez, zeri zor zaio Ara-
goi ibaiaren behealdeko lurpeko uretako nitratoak
nabarmen eta etengabe igo tzea, ur horiek larriki
ku tsatuta egoteraino?

2.- Ohar tzen al da Departamentua Cidacos
ibaiaren alubioiko lurpeko sei ur-estazioetatik bos-
tetan ku tsadura-atalasetik goiti zeudela 2020an
nitrato-balioak (50 mg/l) eta gainon tzekoak arris-
kuan zeudela (25 mg/l)?

3.- Departamentuak zeri egozten dio Mar -
tzillako arroaren hegoaldeko estazioetan nitratoen
igoera nabarmena izatea ur freatikoetan?

4.- Aragoi ibaiaren behealdeko eta Cidacos
ibaiaren azken tarteko lurpeko urek gorako joera
nabarmen eta etengabea izan arren, joera hori ez
da orokorra alubioi osoan, Ebro ibaiari lotutako
estazioetako uretako nitratoen joera egonkorra
eta are beherakoa baita, halako moduan non zen-
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bait kasutan erreala baita lehenera tzea. Departa-
mentuak nola azal tzen du hori?

5.- Ur freatikoetako nitrato-kopuruak gora egi-
teko joera nabarmena eta etengabea dauka
eremu zeha tz ba tzuetan (arazoa Murillon, Mar -
tzillan, Alesbesen eta Milagron ardazten da).
Departamentuaren ustez, zeri zor zaio zonaka tze
hori?

6- Kontuan izanda Ur azpiko urak ku tsaduratik
eta honda tzetik babestea erregula tzen duen
2006/118/CE Zuzentarauak dioena –”Joera nabar-
men eta etengabeak iraul tzera bideratutako neu-
rriak aplika tzeko abiapuntua izanen da ku tsa -
tzailearen meta tzeak lurpeko uren kalitateari
buruzko arauen balio parametrikoen % 75 egiten
duen unea” (hau da, 37,5mg/l)– eta “Milagroko
hornidura-pu tzu zaharra” estazioak, Alesbesko
hornidura-pu tzuak, Mar tzillako Campobajo zunda-
keta-estazioak eta Cidacos ibaiaren arro ia osoak
urteak darama tzatela maila horiek gaindi tzen,
Departamentuak zer neurri hartu du edo har tzen
ari da? Eraginkorrak eta aski direla uste al du?

7.- Eremu horretan hautemandako joerak irauli
ahal izateko faktore erabakigarri bat da, zalan -
tzarik gabe, urak egoera horretara eraman dituen
arrazoi nagusia edo nagusiak identifika tzea, bes-
tela ezinezkoa izanen baili tzateke akuiferoa
lehenera tzea. Hori horrela, Departamentuak zein
uste du dela arrazoia eremu zeha tz horretan?

8.- Departamentuak aztertu al du Mar tzillako,
Alesbesko, Milagroko, Murillo el Cuendeko eta
Caparrosoko azienden nitrogeno-ekarpenaren
bilakaera?

9.-Caparrosoko behi-aziendaren nitrogeno-
ekarpena asko areagotu da 2010etik hona,
2019an eremu osoan izan den nitrogeno-ekarpe-
naren % 30 egiteraino. Departamentuaren ustez,
ekarpen hori al da eremuko nekazari tzan eta abel -
tzain tzan gertatu den aldaketarik nabarmenena?

10.- Caparrosoko behi-aziendaren nitrogeno-
ekarpenak gorako joera etengabea dauka, Mar -
tzillako, Alesbesko, Milagroko eta Murilloko esta-
zioetan lurpeko uretako nitratoan
detektatutakoaren gisakoa. Hori horrela, Departa-
menturen ustez, Aragoi eta Cidacos ibaien behe-
aldeko ur freatikoetako nitratoetan hautemandako
gorako joerarekin zerikusia izan lezakeen faktore
garran tzi tsu bat izan al liteke hori?

11.- Lurpeko uren sareari buruz Nafarroako
Gobernuak 2020an egindako oroitidazkian, eremu
horretan nitratoen igoera nabarmen eta etengabea
gertatu dela identifikatutako estazioetatik hirutan
soilik daude 2010a baino lehenagoko eta ondoko

datuak. Estazio horietako joerak aztertuta ikus dai-
teke hiru estazio horien portaera oso an tzekoa
dela. Joeraren aldaketa bat ikus daiteke, Caparro-
soko behi-aziendaren nitrogeno-ekarpenaren igo-
erarekin bat datorrena. Mar tzillako hornidura-
pu tzuaren estazioan ikus daitekeenez, 2009ra
bitarte egonkor zirauten, edo jai tsi egin ziren gu -
txika-gu txika, nitrato-mailek. Jai tsiera horren arra-
zoia izan liteke nekazari tza gu txika-gu txika albo
batera u tzi izana eta lurrak industriara bideratu
izana.

Halere, 2010etik ai tzina, Caparrosoko behi-
azienda handi tzearekin bat, nitrato-maila gora egi-
ten hasi zen.

Beste horrenbeste, edo are gehiago, gerta tzen
da Alesbesko pu tzuan, non nitrato-mailaren
goranzko joera nabarmena izan baita 2010etik ai -
tzina. Nabarmendu beharra dago 2009ra bitarte
nitrato-mailak konstanteak edo are beheranzkoak
zirela, balioren bat 50mg/l-tik beherakoa zela, eta
2010etik ai tzina hasi zirela nitratoen balioak gora
egiten urtez urte, 100mg/l-tik gora egoteraino.
Azkenik, Milagroko hornidura-pu tzu zaharreko lur-
peko uretan, nitrato-mailen goranzko joera oso
nabarmena da 2010etik ai tzina, eta azpimarratu
beharra dago Caparrosoko behi-aziendatik heldu
den nitrogeno-igoeraren datuak soilik hartuz ia
bikoi tza dela batez besteko igoeraren erritmoa:
6,59mg/l-ko igoera urte bakoi tzean, joera orokorra
3,94 mg/l-koa den bitartean. Datu ofizial horiek
ikusita, zer azalpen edo interpretazio egiten du
Departamentuak datu horiei guztiei buruz eta
Caparrosoko aziendan hazkunde oso handia ger-
tatu zenez geroztik izandako bilakaera negatiboari
buruz?

12.- Departamentuaren ustez, zer harreman
dago Caparrosoko azienda handitu izanaren eta
eremu horretan ingurumen-ukipenak agertu izana-
ren eta eremuko lurpeko uretan aldi berean nitra-
to-mailen joera aldatu izanaren artean?

13.- Departamentuak zer neurri hartuko ditu
eremu horretako lurpeko uretan nitratoaren ager-
pen altu eta arrisku tsua alda tzeko?

14.- Departamentuak Marcilla Viva kolektiboak
egindako “Análisis de la evolución del promedio
anual de nitratos en las masas de agua subterrá-
neas de los aluviales Aragón-Ebro y Cidacos
(Navarra). Identificación de las tendencias ascen-
dentes y posibles causas”  txostenaren berri al du?
Zer iri tzi du horretaz? Bat al dator  txostenean
emandako ondorioekin?

Iruñean, 2021eko maia tzaren 19an

Foru parlamentaria: Adolfo Araiz Flamarique
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Galdera, Caparrosoko Valle de Odieta SCL abeltegiari buruzkoa.

ADOLFO ARAIZ FLAMARIQUE JAUNAK EGIN DU

Nafarroako Parlamentuko Mahaiak, 2021eko
ekainaren 7an egindako bilkuran, Eledunen Ba     -
 tzarrari en      tzun ondoren, erabaki hau hartu zuen,
besteak beste:

1. Izapide      tzeko onar      tzea Adolfo Araiz Flamari-
que jaunak aurkezturiko galdera, Caparrosoko
Valle de Odieta SCL abeltegiari buruzkoa.

2. Nafarroako Parlamentuko Aldizkari Ofiziale-
an argitara dadin agin      tzea.

3. Nafarroako Gobernuari igor      tzea, Legebil     -
 tzarreko Erregelamenduko 194. artikuluak agindu-
takoari jarraikiz, ida      tzizko eran      tzuna bidal dezan.

Iruñean, 2021eko ekainaren 7an

Lehendakaria: Unai Hualde Iglesias

GALDERAREN TESTUA

EH Bildu Nafarroa talde parlamentarioko Adol-
fo Araiz Flamarique jaunak honako galdera hauek

aurkezten dizkio Legebil tzarreko Mahaiari, izapi-
detu di tzan eta Landa Garapeneko eta Ingurume-
neko Departamentuak ida tziz eran tzun diezaz-
kion:

Valle de Odieta SCLk Caparroson daukan
abeltegira Landa Garapeneko eta Ingurumeneko
Ba tzordeak egin zuen bisitaren informazioa ema-
tean jaso tzen da instalazioaren arduradunek “bio-
abeltegi” dei tzen diotela horri (https://www.parla-
mentodenavarra.es/eu/komunikazio/landa-garape
n-eta-ingurumen-ba tzordea-bisitan-joan-da-
caparrosoko-valle-de-odieta).

Izendapen hori –”bio-abeltegia”– sozietateak
berak erabil tzen du, bai hedabideetan ager tzen
denean, bai Parlamentuaren ordezkariei emanda-
ko informazio ida tzian ere, honako argazki haue-
tan ikus daitekeenez:
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“Bio” izendapenari aplikatu beharreko araudia
honako hauek osa tzen dute: Europako Ba -
tzordearen 889/2008 Erregelamendua, 2008ko
irailaren 5ekoa, Produktu ekologikoen ekoizpenari
eta etiketa tzeari buruzko 834/2007 Erregelamen-
dua aplika tzeko xedapenak ezar tzen dituena,
ekoizpen ekologikoaren etiketa tze eta kontrolaren
inguruan, eta hori dela-eta one tsi diren aldaketa
guztiak.

Hori guztia ikusita, honako galdera hauek aur-
kezten dira, ida tziz eran tzun dakien:

1.- Valle de Odieta SCL merkatari tza-
sozietateak Departamentuan, INTIA enpresa
publikoan edo Nafarroako Nekazari tza Ekologiko-
aren Kon tseiluan izapidetu al du espedienterik,

esnearen nahiz esnekien edo behi-haragiaren
ekoizle ekologikoaren ziurtagiria jaso tzeko?

2.- Europako Ba tzordearen 2008ko irailaren
5eko 889/2008 Erregelamenduak –zeinak Produk-
tu ekologikoen ekoizpenari eta etiketa tzeari buruz-
ko 834/2007 Erregelamendua aplika tzeko xedape-
nak ezar tzen baititu, ekoizpen ekologikoaren
etiketa tze eta kontrolaren inguruan– zenbait
baldin tza ezar tzen ditu produktu bat ekologikoa
dela edo abeltegi bat bio-abeltegia dela ezar tzeko.
Departamentuaren ustez, Valle de Odieta SCLk
ustia tzen duen abeltegiaren instalazioen estabula-
zioak, elikadurak eta hazkun tzak baldin tzak
baldin tza horiek bete tzen al dituzte?

Iruñean, 2021eko maia tzaren 19an

Foru parlamentaria: Adolfo Araiz Flamarique
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